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Miljøministerens besvarelse af spørgsmål nr. 708 (MOF alm. del) stillet efter ønske fra ikke-medlem af 

udvalget Peter Juel-Jensen (V) 

 

Spørgsmål nr. 708 
”Hvilken målbar effekt mener ministeren, at afskydning af op til 40 gråsæler om året i farvandet 
omkring Bornholm vil have?” 
 
Svar 

Den Bornholmerordning, der siden 2016 har givet mulighed for at regulere op til 40 gråsæler om året i 

farvandet omkring Bornholm har ikke virket efter hensigten. Der er i perioden 2016-2019 kun 

dokumenteret 2 nedlagte gråsæler. Formålet med det forsøgsprojekt, jeg igangsatte 1. januar 2020, 

hvor staten betaler 4 lokale fiskere og jægere med jagttegn og riffeltilladelse for at regulere gråsæler i 

farvandet omkring Bornholm er at finde ud af, hvad der skal til for at få skudt kvoten på 40 gråsæler 

omåret. Ordningen indebærer desuden, at et tidligere krav om, at jægerne skulle have deltaget i et 

særligt kursus om sæljagt er fjernet. Desuden er arealet, hvor regulering kan ske blevet udvidet ved, at 

reguleringen må udføres op til 500m fra erhvervsfiskeres og fritidsfiskeres fungerende fiskeredskaber. 

Reguleringen sker for at forhindre skader på fiskeredskaber og at gråsælerne tillærer sig en adfærd 

med at søge føde i fiskeredskaberne. Det er derfor ikke kun antallet af skudte gråsæler, der er 

interessant, men om den øgede afskydning betyder, at gråsælerne i højere grad holdes væk fra 

fiskeredskaberne. I evalueringen af forsøgsprojektet for regulering af gråsæler i farvandet omkring 

Bornholm, som udløber d. 31. marts 2020, vil Miljøstyrelsen bl.a. indgå i dialog med de lokale fiskere 

om deres oplevelse af, om den øgede afskydning bidrager til at holde sælerne væk fra fiskerredskaber.  

 

Der henvises til svar alm. del spørgsmål 703.  

 

 

Lea Wermelin / Charlotte Brøndum  

 

Miljø- og Fødevareudvalget 2019-20
MOF Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 708 

Offentligt


